
Zápis 
z jednání Ekonomická komise Odboru lesního hospodářství ČAZV 

22. – 23. října 2007, Biskoupky (okr. Rokycany) – Lesní a rybniční správa Zbiroh 

– přítomni – viz prezenční listina; při prezenci byl přítomným členům předán sborník a zápis z jarního zasedání 
Ekonomické komise OLH ČAZV (EK). 

 

Zasedání EK zahájil a řídil předseda prof. Šišák. V úvodu přivítal zahraniční (Slovensko, USA) a domácí 
účastníky jednání, seznámil přítomné s programem jednání a organizačními záležitostmi.  

Program: 
1. Informace o činnosti Odboru lesního hospodářství ČAZV 
2. Stav lesnického ekonomického výzkumu 
3. Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
4. Problematika financování lesního hospodářství z veřejných zdrojů 
5. Stav příprav Národního lesnického programu II 
6. Problematika řízení a ekonomiky na majetku Ing. Jerome Colloredo-Mannsfeld, Lesní a rybniční správa Zbiroh 
7. Organizační záležitosti 
8. Exkurze (23. října 2007) – vybrané objekty Lesní a rybniční správy Zbiroh 

 

Ke stavu lesnického výzkumu se vyjádřili: 
Prof. Hajdúchová (TU Zvolen) – Katedra ekonomiky a riadenia lesného hospodárstva řešila dva projekty VEGA: 
„Ekonomické a sociálne podmienky trvale udržateľného hospodárenia v lesoch“ a „Ekonomické modelovanie rizika výskytu 
prírodných živlov v slovenskom lesníctve“. Dále byly řešeny resortní úlohy „Štruktúra ekonomických analýz príspevkových 
organizácií“ a „Rubná doba bukových porastov a trhové zhodnotenie dreva“. Katedra se podílela na řešení projektu „Analýza 
dôsledkov klimatických zmien na lesné ekosystémy Západných Karpát a návrh adaptačných a mitigačných opatrení“. Řešen je 
mezinár. projekt zaměřený na inovace (INOFOREST) a projekt ENTRACOP. Na konci listopadu se bude konat konference 
Financovanie Lesy – Drevo 2007. 
Ing. Tutka (LVÚ Zvolen) – výzkum financován z ministerstva školstva – projekt APVV „Hodnotenie verejnoprospesných 
funkcí lesa“. Projekty Evropského sociálního fondu – „Začlenenie dlhodobo nezamestnaných do pracovného procesa“, 
„Výskum rovnosti mužov a žien v spoločnosti“. Projekty ministerstva polnohospodárstva – „Výskum, klasifikácia a 
uplatnenie funkcí lesov v krajine“. Koncepční práce pro ministerstvo pôdohosp. Koncepce do roku 2013, prognózy LH do 
roku 2025 a vize do roku 2050. „Finančna kvantifikácia kimatických zmien, Výskum metód a systému obchodu s CO2, 
Výskum a ekonomická kvantifikácia dôsledkov hynutia smrečin, Výskum konkurencieschopnosti LH“. Pozvání na seminář 
konaný 6. listopadu: Aktuální otázky LH Slovenské republiky. 
Ing. Dudík (LDF MZLU) – Ústav lesnické a dřevařské ekonomiky a politiky: třetím rokem se řeší výzkumný záměr – 
problematika obhospodařování lužních lesů, přestavby SM monokultur a její ekonomické dopady, strategie managementu 
území se zvláštním statutem ochrany, optimalizace procesů zpracování dřeva a kompozitních materiálů na bázi dřeva. 
Dokončování prací na projektu Regionálního lesnického programu Moravskoslezského kraje. Ústav se dále ve spolupráci 
s PEF MZLU spolupodílí na řešení projektu ministerstva pro místní rozvoj Řešení disparit mezi mikroregiony. Ve spolupráci 
s LDF ČZU jde o spoluřešitelství na projektu NAZV Systém hodnocení společenské sociálně-ekonomické významnosti funkcí 
lesů včetně kriterií a indikátorů polyfunkčního obhospodařování lesů. 
Ing. Prčina (VÚLHM) – pokračuje se na projektech uvedených na jarním zasedání EK, konkrétně jde o: Monitorování 
legislativy EU v oblasti LH. Mapování podpor do LH a DP. 2. aktualizovaná příručka Lesnickodřevařský sektor a EU. 
Ukládání stat. dat do účelové databáze pro vyhodnocování trendů. Dále jde o projekt: Komplexní oceňování lesa – šetření 
související s výší správních nákladů, nutné dopracovat metody oceňování lesů pro účely národních lesnických účtů. Připravit 
zjednodušenou metodiku ocenění lesního majetku pro účel majetkových daní. Provést přecenění lesních porostů na základě 
nové metodiky a inventarizace lesů. 
Prof. Šišák (FLD ČZU) – seznámil přítomné s transformací fakulty (FLE na FLD a FŽP). Dále informoval o stavu lesnického 
ekonomického výzkumu na Katedře ekonomiky a řízení lesního hospodářství. Pokračuje řešení projektu NAZV – Systém 
hodnocení společenské sociálně-ekonomické významnosti funkcí lesů včetně kriterií a indikátorů polyfunkčního 
obhospodařování lesů. Dále je řešena ekonomická část projektu týkajícího se lesnického hospodaření v Krušných horách. Pro 
LČR je řešen projekt z oblasti hodnocení společenskoek. významnosti funkcí lesa. Pokračuje řešení projektu GAČR – 
Systémy účetnictví a reportingu udržitelného rozvoje a jejich aplikace na mikroekonomické úrovni. Je zpracovávána také 
analýza vztahu krajů k státnímu lesnímu majetku a význam přírodě blízkých způsobů obhospodařování lesů. Dále je řešen 
projekt zabývající se technickoekonickými způsoby udržování ochranných pásem v blízkosti liniových vedení a také je řešena 
integrace inovací a rozvojových politik v LH. 

Problematika financování lesního hospodářství z veřejných zdrojů (prezentace příspěvků): 
Ing. Kubišta (ÚHÚL) – příspěvek se týkal podpor v LH z národních rozpočtů a z EU. Zákon o lesích a příspěvky na 
hospodaření. Ostatní zdroje: PGRLF, oblast zalesňování zemědělských půd, program péče o krajinu a další. Zdroje EU v roce 
2004 – 2006, program Rozvoj venkova a multifunkční zemědělství a Horizontální plán rozvoje venkova – úroveň čerpání 
prostředků. Porovnání úrovně čerpání prostředků z národních zdrojů a EU. Zdroje EU v obd. 2007 – 2013: EAFRD – 
jednotlivá podopatření vztahující se k LH. 
Prof. Šišák (FLD ČZU) – nejde o duplicitní platbu v případě Natury 2000? 



Ing. Kubišta (ÚHÚL) – ne, jde o platby navazující na jiné tituly. 
Prof. Šišák (FLD ČZU) – přednesl příspěvek související s problematikou financování LH v ČR z veřejných zdrojů. 
Financování LH realizováno množstvím zdrojů a prostřednictvím velkého množství titulů. Charakter deklarovaných dotací či 
podpor. Problém upřesnění definice a významu pojmů, jako např. podpora (některé povinnosti státu ve finanční oblasti jsou 
vydávány za podpory (vlastně dar státu) – není to dobře a objektivní, má to vlastně spíše charakter kompenzací). Příklad na 
jednotlivých titulech jednotlivých příspěvků na hospodaření v lesích. Z průměrných 967 mil. Kč vydávaných jako dotace do 
LH (2004 – 2006) je skutečnými dotacemi jen 271 mil. Kč. Závěr: relativně velké množství titulů i zdrojů – věc je složitá. 
Diskuse: 
Ing. Krejzar (MZe) – z pohledu Evropské komise je to jedno, zda jde o dotaci či kompenzaci. Vnímají to, co vlastník dostává 
jako státní pomoc. Sdružování vlastníků – Evr. komise nechápe náš způsob této podpory. Evr. komise by chtěla raději 
podporu uvadění výrobků sdružení na trh než náš způsob podpory (např. příspěvěk na provoz kanceláří). Připravuje se nová 
verze NLP – bude tam přehodnocení současného systému podpory LH. Nyní je duplicita v podpoře MZD. 
Ing. Martínek (ŠLP Křtiny) – jaký je časový horizont úprav přerozdělování prostředků v rámci NLP? 
Ing. Krejzar (MZe) – nový NLP by měl platit do roku 2013. 
Ing. Tutka (LVÚ Zvolen) – je schválen celý Program rozvoje venkova ČR? Je zohledněna časová hodnota peněz? 
Ing. Krejzar (MZe) – Program je schválen celý. Alokace Programu rozvoje venkova je dána. Jsou možnosti úprav výše 
přidělení prostředků v rámci krajských dotací. 

Stav příprav Národního lesnického programu II 
Ing. Krejzar (MZe) – odborná skupina, která se scházela, se dohodla na kompromisním znění, které bylo veřejně projednáno 
za účasti všech dotčených stran. Text prošel vnitřním připomínkovým řízením na MZe, nyní probíhá připomínkové řízení i na 
MŽP. Současně probíhá i hodnocení vlivu na ŽP. Do vlády se měl program dostat do konce roku, pravděpodobně dojde 
k posunu v řádu týdnů. Je zájem na schválení programu ze všech stran. Nejvíce kontroverzní je otázka vztahu lesa a zvěře. 
MZe navrhuje využívat všech souvisejících zákonných nástrojů. Dálším kontroverzním tématem je problematika MZD. 
V době, kdy byl NLP II zadán ke zpracování, předpokládalo se vytvoření nového lesního zákona. K tomu pravděpodobně 
nedojde, aktuální je zákon o státním lesním podniku. Diskutována je otázka finančního zajištění jednotlivých opratření. Počítá 
se i s Programem rozvoje venkova, musí se hledat i další zdroje. Ze současných zdrojů by nebylo možné realizaci všech 
opatření zajistit. 
Prof. Bartuněk – jaké nové věci jsou v NLP II zahrnuty v oblasti MZD? 
Ing. Krejzar (MZe) – především tlak na státní podnik vysazovat větší podíl MZD. 
Ing. Kaňok (LČR) – komentář k diskusi v expertním týmu na téma les a zvěř. V souvislosti s veřejnými užitky z lesů se 
diskutovalo také o možnosti zrušit daň z lesních pozemků – vyvstal by problém s absencí příjmů z těchto daní do obecních 
rozpočtů. Musela by to řešit novela zákona o rozpočtovém určení daní. 

Současná ekonomická situace lesního hospodářství 
Ing. Krejzar (MZe) – lesní majetky nad 200 ha tvoří 70 % výměry lesů v ČR. Seznámení s hospodářskými výsledky, které 
budou publikovány v Zelené zprávě za rok 2006. Výnosy jsou největší z lesnické činnosti, a to z prodeje surového dříví. 
Seznámení s ekonomickou situací podnikatelů v LH.  

Hospodaření na majetku Ing. Jerome Colloredo-Mannsfeld (JCM) 
Ing. Myslivec (JCM) – Lesní a rybniční správa Zbiroh vznikla v roce 1993. Historie vzniku majetku. Celkem hospodaří na cca 
16 tis. ha. Majetek tvoří 4 polesí, dopravní středisko a dvě rybářská střediska. Manipulační sklad je zrekonstruovaný před 4 
lety a navazuje na něj výroba palisád. Poslední středisko je Zámek Dobříš. Na konci roku 2005 zrušili starou pilu. Mají 2 
LHC, těžba ročně kolem 60 tis. m3. V tomto roce díky kalamitě těžba asi 85 tis. m3. Dříví si prodávají sami. Srovnávají si 
ukazatele hospodaření s dalšími soukromými majetky. Myslivost: 8 honiteb z toho 6 pronajatých a 2 režijní. Na Dobříši se 
provozují 2 honitby a 1 je částečně pronajmuta. Čerpají dotace z Programu rozvoje venkova. Každý rok cca 17 mil. Kč 
investují do oprav cest a budov. 
p. Inemann (JCM) – zabýval se způsobem získávání příspěvků na hospodaření v lesích. Vše začíná už u přípravy projektů. 
Pořizování dat pro účel zpracování žádosti o příspěvek se děje elektronicky – eliminace chyb. Provádí se terénní kontrolní 
šetření před podáním vlastní žádosti. SČK zatím dodržuje „pravidla“ tak, jak byly za doby, kdy je upravovalo MZe. Plzeňský 
kraj omezuje možnosti získání prostředků, navíc kraj krátí žádané prostředky (koeficient 0,6). 
Prof. Bartuněk – lesní výrobu provádíte ve vlastní režii? 
Ing. Myslivec (JCM) – cca 50 % vlastními. 
Ing. Martínek (ŠLP Křtiny) – jsou na majetku nějaká zvl. chráněná území? A žádáte náhradu újmy? 
Ing. Myslivec (JCM) – náhrady by byly tak malé, že by nemělo smysl o ně žádat. 
 
Prof. Šišák (FLD ČZU) – informace k zasedání příští EK. Tématem bude problematika Lesní hospodářství a kraje. Informace 
k exkurzi na majetku JCM (23. října 2007). 
 
Při exkurzi 23. října 2007 se účastníci EK seznámili s provozní problematikou majetku Ing. Jerome Colloredo-Mannsfeld, 
Lesní a rybniční správa Zbiroh. Jedno polesí má cca 4 tis. ha. Na majetku je 8,5 ha školek (celkem 21 školek) s produkcí 600–
700 tis. sazenic ročně. Náklady se sledují až na střediska, tržby se evidují za celý subjekt. Polesí Lhota: ukázka přirozené 
obnovy (PO); ohrožení suchem; na celém majetku se oplocuje 40–50 km ročně; zvěř zejména srnčí, černá ničí oplocenky; 
problémy s veřejností – houbaři (odpadky), motorky, čtyřkolky. Rozpracovaný porost PO, příprava půdy porostu bránami, 
ochrana proti buřeni – chemická (Roundap). Polesí Vlastec (4 328 ha): celé polesí leží v CHKO Křivoklátsko; ukázky obnovy 
a pěstování porostů. Dotace na pěstební činnost pokryjí cca 25–30 % nákladů. 

Zapsal: Ing. Roman Dudík, Ph.D. 


